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v Hella slovakia sa schyľuje k štrajku - str.1 
v mobise dohodli nárast miezd – str. 3

(Pokračovanie na 2. str.)
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 „Každý človek žije z práce, ale nie každý z tej svojej.“ 
                                                                    český spisovateľ a aforista Oldřich FIŠER

PROTesT PReD FIRmOu CROWN bevCaN v keCHNeCI

Podľa slov predsedu miestnej Základnej or-
ganizácie OZ KOVO,  Petra ZELENÁKA, nový 
pracovný režim zamestnancom nevyhovuje, lebo 
sa stáva, že po absolvovaní zmeny, ktorá trvá do 
22:00 hod., musia hneď nastúpiť do rannej zmeny, 
na šiestu hodinu ráno.  „Zamestnávateľ akoby si 
neuvedomoval, že robotníci do práce dochádzajú z 
Košíc a okolitých obcí, pričom cesta niektorým trvá 
aj hodinu. Potom nemajú dostatok času na potreb-
ný oddych a regeneráciu medzi dvoma zmenami,“ 
zdôraznil odborový predák. Preto od zamestnáva-
teľa požadujú návrat k predchádzajúcemu, 12 -ho-
dinovému zmennému systému, v ktorom pracovali 
niekoľko rokov, v podstate od začatia výroby. 

O NICH beZ NICH

Rovnako trvajú na konzultovaní manažérskych 
rozhodnutí so zástupcami odborov-  hlavne pri roz-
vrhu pracovných zmien, určovaní dĺžky povinných 
prestávok zamestnancov medzi zmenami a pri 
prideľovaní dovolenky zamestnávateľom, ktorý tak 
doteraz robil bez prihliadania na záujmy zamest-
nancov. Keďže v ich prípade ide o nerovnomerné 
rozvrhnutie pracovného času, zamestnávateľ je 
povinný sa - v zmysle Zákonníka práce - na týchto 
zmenách dohodnúť zo zástupcami zamestnancov z 
miestnej Základnej organizácie OZ KOVO. Zo 170 

zamestnancov 125 pracuje na zmeny. 
Prítomných prišli na zhromaždenie pred zá-

vodom podporiť aj členovia predsedníctva Rady 
OZ KOVO, Jozef BALICA a Ján ŠLAUKA a tiež 
zástupcovia Metodického pracoviska OZ KOVO v 
Prešove. Ako uviedol člen predsedníctva Rady OZ 
KOVO, Jozef BALICA, tým, že zamestnávateľ od-
mietol s odborármi rokovať, porušil Zákonník práce, 
aj ústavou garantované práva zamestnancov. „Ob-
rátili sme sa na inšpektorát práce, ktorý spoločnosti 
odporučil, aby s odborármi rokovala, no dodnes sa 

Takmer sto zamestnancov spoločnosti Crown bevcan slovakia, s.r.o., známej výrobou ple-
choviek na sýtené nápoje, sa v stredu, 12. apríla tohto roku, zhromaždilo v kováckych ves-
tách, s rapkáčmi a transparentmi pred vstupom do závodu v priemyselnom parku kechnec 
neďaleko košíc. Dôvodom bolo vyjadrenie nesúhlasu so zavedením nového pracovného 
režimu - 8 hodinového zmenného kolotoča – ktorý začiatkom roka nastolilo nové vedenie 
fi rmy bez predchádzajúceho rokovania so zástupcami zamestnancov. a napriek viacerým 
výzvam ho však neústupčivo presadzovalo ďalej.

OZ kOvO: ROvNaké PODmIeNky PRe všeTkÝCH
kováci z Odborového zväzu kOvO nesúhlasia s uvoľňovaním pravidiel pri zamestnávaní 
cudzincov z krajín mimo európskej únie na slovensku. aj preto v piatok, 28. apríla, 
napriek nepriaznivému počasiu  zorganizovali v bratislave  protestné zhromaždenie pred 
ministerstvom práce, sociálnych vecí a rodiny sR, na ktorom sa zúčastnilo vyše 300 ľudí.

Reagovali tak na rastúci tlak zamestnávateľov, 
ktorí volajú po prijímaní pracovníkov zo zahraničia 
pre nedostatok domácej kvalifi kovanej pracovnej sily. 
Na Slovensku je podľa kovákov dostatok záujemcov 
o prácu, sú však nedostatočne zaplatení. Ak už fi rmy 
chcú zamestnať cudzincov, mali by mať v podnikoch 
rovnaké podmienky ako Slováci a nie doplácať na 
sociálny dumping v podobe slabo zaplatenej práce a 
nevhodných pracovných podmienok. 

Ako pred odborármi uviedol prezident Konfe-
derácie odborových zväzov SR Jozef KOLLÁR, 
zamestnávatelia žiadajú uvoľniť pravidlá pre prísun 
pracovnej sily na Slovensko z krajín mimo EÚ, lebo 
majú problémy obsadiť voľné pracovné miesta. Upo-
zornil, že zástupcovia zamestnávateľov kritizujú 
odborárov za to, že navrhli výšku minimálnej 
mzdy na budúci rok na 492 eur a na druhej strane 
žiadajú uvoľnenie podmienok pri zamestnávaní 
ľudí z tretích krajín. „Máme 170.000 ľudí, evidova-
ných na úradoch práce, z toho 50 % je evidovaných 
stredoškolákov a tí ešte nie sú umiestnení na trhu 
práce. Preto máme otvárať hranice? Vieme, čo za-

mestnávatelia chcú. Je to lacná pracovná sila a preto 
sme tu, aby sme tomu zabránili,“ vyhlásil J. KOLLÁR. 
Odborári budú podľa neho trvať na tom, aby bol na 
Slovensku naďalej  regulovaný prísun  pracovníkov  
z krajín mimo EÚ.

v Hella slovakia signal-lighting 
hrozí k štrajk!

vyhlásenie ostrého štrajku 
aktuálne zvažujú odbory v 
spoločnosti Hella slovakia 
signal-lighting v bánov-
ciach nad bebravou. 

„Zamestnávateľ nesúhlasí 
s naším návrhom na priemerné 
zvýšenie mzdových nákladov 
o deväť percent. Aktuálne tak 

čakáme, ako sa vyvinú rokovania pred sprostred-
kovateľom a zároveň sa pripravujeme na intenzív-
nejšie nátlakové akcie, ktoré môžu vyvrcholiť až 
štrajkom,“ uviedol predseda Základnej organizácie 
OZ KOVO Hella Slovakia, Michal NIRKA. Stretnu-
tie so sprostredkovateľom, určeným Ministerstvom 
práce, sociálnych vecí a rodiny SR, by sa malo 
uskutočniť začiatkom mája.

Ako ďalej M.NIRKA doplnil, fabrika, zamera-
ná na výrobu svetiel do automobilov, zamestnáva 
približne 1 700 ľudí v Bánovciach nad Bebravou a 
ďalších 650 v Trenčíne. „Vedenie podniku počas 
rokovaní argumentuje tým, že razantnejší rast pla-
tov si nemôže dovoliť, aj keď v posledných rokoch 
sa nám stále zvyšujú objednávky a tiež prijímame 
nových ľudí,“ dodal M. NIRKA. Podľa neho je mo-
mentálne priemerný hrubý plat zamestnanca v tej-
to spoločnosti  1 037 eur v hrubom.

Na jednej strane podniky v automobilovom 
priemysle nechcú razantnejšie zvyšovať mzdy, na 
strane druhej sa sťažujú na nedostatok kvalifi ko-
vaných zamestnancov. V súčastnosti je miera evi-
dovanej nezamestnanosti na úrovni 8,04 percenta 
a do zamestnania by z úradov práce mohlo nastú-
piť 219 tisíc Slovákov. Firmy napriek tomu majú 
problém pri zháňaní odborníkov a tých, ktorých by 
mohli osloviť, nie sú ochotní lepšie zaplatiť. Situ-
áciu tak najčastejšie riešia najímaním si lacnejšej 
pracovnej sily zo zahraničia.

Ako sa bude ďalej vyvíjať kolektívne vyjedná-
vanie v tejto spoločnosti budeme aj naďalej sledo-
vať a priebežne vás informovať.                                                                                  

                                                       pravda.sk,r 
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tak nestalo,“ uviedol J. BALICA s tým, že riaditeľ 
firmy sa s nimi rovnako odmietol stretnúť aj v deň 
protestu. 

Tieto slová potvrdili na košickom inšpektoráte 
práce, v spoločnosti CROWN Bevcan Slovakia vy-
konali kontrolu, zameranú na dodržiavanie pracov-
noprávnych predpisov. Zamestnávateľovi zároveň 
nariadili, že zmeny, týkajúce sa pracovného času, 
ako aj plánu dovoleniek, má dohodnúť so zamest-
naneckou radou alebo zástupcami zamestnancov. 

ROkOvaNIe alebO šTRajk

Člen predsedníctva Rady OZ KOVO, Ján 
ŠLAUKA, ktorý sa v dannej veci angažuje osobne,  
zároveň potvrdil, že kováci zo spoločnosti Crown 
Bevcan Slovakia pripravili znenie novej kolektívnej 
zmluvy, v ktorej chcú okrem iného dohodnúť zvý-
šenie hrubej mzdy pre každého zamestnanca o sto 
eur a skrátenie týždenného pracovného času robot-
níkov z 37,5 na 33,5 hodín. Argumentujú, že pra-
cujú v sťažených pracovných podmienkach pri zvý-
šenej záťaži hlukom a teplom, so zaradením do 3. 
a 4. rizikového stupňa práce. Avizoval, že vedeniu 
v daný deň poslali návrh znenia novej kolektívnej 
zmluvy a sú pripravení na spoločné kolektívne ro-
kovania. Pokiaľ by však vyjednávania o kolektívnej 
zmluve viazli, zamestnanci sú ochotní zorganizovať 
aj ďalšie protestné akcie, nevylučujúc pritom ani 
ostrý štrajk.

ZamesTNávaTeľ ZmeNIl RéTORIku

Vedenie spoločnosti sa k situácii hneď nevy-
jadrilo. Až neskôr poskytlo stanovisko: „Spoločnosť 
Crown kladie dôraz na dodržiavanie zákonov v kaž-
dej krajine, kde pôsobí. Bude nám potešením vypo-
čuť si v najbližších dňoch návrhy od novovytvorené-
ho odborového zväzu a od zástupcov zamestnan-
cov,“ uviedla Jana KOŠICKÁ z firmy Crown Bevcan 
Europe & Middle East. 

Podľa najnovších informácií sa však situácia 
v posledných dňoch predsa len zmenila: Po nároč-
nom rokovaní sa pracovné zmeny zamestnan-
cov vrátili na pôvodnú dĺžku, teda na 12 - hodi-
novú pracovnú zmenu, čím sa vytvoril priestor 
na primeraný oddych zamestnancov medzi ich 
pracovnými zmenami. Že je pod tento úspech 
podpísané odhodlanie a jednota zamestnancov, 
vedených zástupcami OZ KOVO, niet pochýb.     af

(Dokončenie z 1. str.)

Rovnaké podmienky pre všetkých

„Nie je možné, aby tí, ktorí nemajú absolút-
ne chrbtovú kosť, dovážali ľudí za menšie mzdy, 
dali ich pracovať za 12 a viac hodín denne. Je 
to hanba, ktorú nemôžeme na Slovensku trpieť. 
My chceme, aby na Slovensku ľudia, či už sú to 
naši, alebo ľudia z Maďarska alebo z Rumunska, 
mali také isté práva a podmienky, aké máme my,“ 
vyhlásil pred davom predseda OZ KOVO, Emil MA-
CHYNA. 

Zároveň dodal, že snahou odborárov je tiež do-
siahnuť, aby aj Slováci, pracujúci v zahraničí – napr. 
v Nemecku - mali presne tie isté pracovné podmienky 
ako majú domáci zamestnanci. „Chceme zmeniť nie-
ktoré veci v Zákonníku práce, aby platilo na takýchto 
zamestnancov to, čo platí aj na kmeňového. Aby sa 
nezakrývala práca tým, že sa budú ľudia najímať na 
obchodný vzťah. Chceme, aby sa prijal zákon o dum-
pingu, aby ľudia, ktorí pracujú na tom istom mieste, 
mali presne tie isté podmienky v tarifných mzdách a 
niektorých zložkách, aby mali za rovnakú prácu rov-
nakú mzdu,“ doplnil E. MACHYNA.

 minister sľúbil opatrenia

Zástupcov Odborového zväzu KOVO prijal mi-
nister práce Ján RICHTER, ktorý následne predstúpil 
aj pred protestujúcich. Vyhlásil, že je proti dovozu 
pracovnej sily a zamestnávanie ľudí z tretích krajín 
musí byť regulované. 

Taktiež upozornil na to, že na Slovensku sú re-
gióny, v ktorých je problematické nájsť dostatok kva-
lifikovanej pracovnej sily podľa požiadaviek zamest-
návateľov. Ide podľa neho hlavne o západné Sloven-
sko, najmä okresy Piešťany, Trnava, Hlohovec či Ga-
lanta. Ak však podľa ministra zamestnávateľ nahlási 
na úrad práce voľné pracovné miesto, najprv sa úrad 
práce pokúša nájsť vhodnú pracovnú silu v danom 
okrese a ak vhodného uchádzača nenájde, posunie 
požiadavku na ostatné úrady práce. „Ak len cez toto 
nedokáže úrad práce zabezpečiť požadovanú odbor-
nosť, príde k tomu, že sa môžeme baviť o súhlase 

na dovoz pracovnej sily z takzvaných tretích krajín,“ 
povedal J.RICHTER

Minister zároveň prisľúbil protestujúcim opat-
renia, ktoré majú zabrániť sociálnemu dumpingu. 
„Všetci zástupcovia zamestnávateľov deklarovali, že 
sú proti tomu, aby sa na Slovensko infiltroval sociálny 
dumping. Otázkou je optimálne pomenovanie a za-
kotvenie znenia do litery Zákonníka práce,“ priblížil J. 
RICHTER. Najneskôr od jesene tohto roka by sa mal 
novelou Zákonníka práce zaoberať parlament. 

Taktiež pripomenul, že cez európsku smernicu 
o cezhraničnom vysielaní zamestnancov nemôže 
byť zneužívané zamestnávanie cudzincov. Preto je 
podľa neho dôležité zvolať stretnutie s okolitými kra-
jinami spolu Rumunskom a Srbskom, aby sa o tejto 
problematike diskutovalo. „Som presvedčený, že 
keď nájdeme spôsob na komunikáciu, bude to v 
prospech všetkých krajín, hlavne zamestnancov. 
Máme záujem, ak niekoho pustíme na naše územie 
pracovať, aby tu mal vytvorené všetky pracovné pod-
mienky ako slovenskí zamestnanci,“ dodal J. RICH-
TER.

Zamestnaných cudzincov pribúda 

Štatistika zamestnávania cudzincov hovorí, že 
v porovnaní s februárom minulého roka sa počet 
cudzincov, pracujúcich na Slovensku, zvýšil takmer 
o 11 tisíc - na 37,5 tisíca, čo je približne 1,6% ľudí, 
zamestnaných na Slovensku. Medzi cudzincami, pra-
cujúcimi na Slovensku, pritom stále dominujú Rumu-
ni a Srbi.                                                                    af

PROTesT PReD FIRmOu CROWN bevCaN v keCHNeCIsÚD v sPORe Z. smOlINskÝ
a  OZ kOvO  ROZHODOl

Odborový zväz 
KOVO obdržal dňa 7. 
apríla 2017 právoplat-
né uznesenie krajské-
ho súdu v bratislave, 
ktorým nevyhovel od-
volaniu bývalého pred-
sedu Zoroslava smO-
lINskéHO a bývalého 
vedenia Základnej 
organizácie OZ kOvO 

vOlksWaGeN slOvakIa. Ich zámerom 
bolo - prostredníctvom neodkladného opatre-
nia - znemožniť Odborovému zväzu kOvO 
riadne obnoviť činnosť svojej Základnej 
organizácie OZ kOvO vOlksWaGeN slO-
vakIa v tomto podniku. To sa im však ne-
podarilo. 

krajský súd  v bratislave tak potvrdil 
správnosť uznesenia Okresného súdu bra-
tislava II z novembra minulého roka, ktorým 
zamietol tento návrh – a okrem iného - aj 
podanie p. smOlINskéHO na vydanie ne-
odkladného opatrenia proti Odborovému 
zväzu kOvO.

Cieľom p. SMOLINSKÉHO a bývalého ve-
denia ZO OZ KOVO VOLKSWAGEN SLOVA-
KIA, ktorí sú v súčasnosti na čele konkurenč-
ných Moderných odborov Volkswagen, nebola 
žiadna ušľachtilá myšlienka, ako to v médiách 
rád prezentoval p. SMOLINSKÝ, ale len úporná 
snaha, aby sa prostredníctvom navrhovaného  
neodkladného opatrenia opätovne dostal do 
vedenia ZO OZ KOVO VOLKSWAGEN SLO-
VAKIA a tým aj k majetku tejto základnej orga-
nizácie.

Odborový zväz KOVO - vzhľadom na prá-
voplatné rozhodnutie Krajského súdu v Brati-
slave - konštatuje, že demagógia p. SMOLIN-
SKÉHO a jeho najbližších spolupracovníkov, 
ktorou dlhodobo ovplyvňuje zamestnancov 
spoločnosti Volkswagen Slovakia, a.s.,  a ktorá 
zrejme postačuje ľuďom na sociálnych sieťach 
a v mediálnom svete, už nepostačuje v súd-
nych konaniach, v  ktorých nestačí len obvi-
ňovať iných, ale svoje vyhlásenia je potrebné 
preukázať aj faktami a hlavne relevantnými 
dôkazmi.  

Odborový zväz KOVO preto odporúča 
pánovi SMOLINSKÉMU, aby svoju energiu 
zameriaval radšej na prebiehajúce kolektívne 
vyjednávanie v prospech zamestnancov spo-
ločnosti Volkswagen Slovakia, a.s., z ktorého 
bola ZO OZ KOVO VOLKSWAGEN SLOVA-
KIA, vzhľadom na rozhodnutie rozhodcu, elimi-
novaná. 

Sľuby o 16%-nom zvyšovaní základných 
miezd pre všetkých zamestnancov automo-
bilky, o týždni dovolenky navyše, o zjednotení 
výšky trinásteho a štrnásteho platu, o zvýšení 
nákladov na osobného ohodnotenie, o zavede-
ní príspevkov na dopravu, či o zvýšení niekto-
rých príplatkov a o zvýšení hmotného zabezpe-
čenia zamestnancov počas dočasnej pracovnej 
neschopnosti, ostanú len sľubmi, pokiaľ nebu-
dú pretavené do obsahu kolektívnej zmluvy.  A 
presne to zamestnanci  oprávnene očakávajú.

                         JUDr. Martin VAVRO
            vedúci Metodického pracoviska 

OZ KOVO Bratislava

OZ kOvO: ROvNaké PODmIeNky PRe všeTkÝCH
(Dokončenie z 1. str.)
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 Z  ODbORáRskej  kuCHyNe

v mObIs slOvakIa HIsTORICky NajvyššIe mZDy!
v spoločnosti mobis slovakia, s.r.o.,pri Žiline, ktorá je hlavným dodávateľom pre automobilku 
kia motors slovakia, sa po náročnom kolektívnom vyjednávaní podarilo uzavrieť Dodatok 
č.5 k podnikovej kolektívnej zmluve, platnej na roky 2015 – 2019. každému z viac ako 2000 
zamestnancov sa tak v tomto roku zvýši základná mesačná mzda o 60 eur a smerom nahor 
sa budú upravovať aj ďalšie príplatky, čo v konečnom dôsledku predstavuje priemerné 
navýšenie hrubej mzdy zamestnancov o viac ako 93 eur. Podľa odborárov zo Základnej 
organizácie (ZO) OZ kOvO mObIs ŽIlINa ide historicky o najvyšší vyjednaný rast miezd 
v tejto spoločnosti.

K podpisu mzdového dodatku ku kolektívnej 
zmluve došlo 4. apríla 2017 a predseda Výboru 
ZO OZ KOVO MOBIS Žilina, Daniel ŠIMÁK,  sa 
k nemu vyjadril takto: „Sme radi, že došlo k do-
hode medzi Základnou organizáciou OZ KOVO 
MOBIS ŽILINA a zamestnávateľom MOBIS 
SLOVAKIA s.r.o. Členom vyjednávacieho tímu 
sa aj za účasti p. Jaroslava KORDEKA (člena 
predsedníctva Rady OZ KOVO) podarilo vyjed-
nať historicky najvyšší rast miezd zamestnancov 
počas doterajšej existencie spoločnosti MOBIS 
SLOVAKIA s.r.o. Pri navýšení základných miezd 
boli požiadavky vyjednávačov splnené až na 
86%. Tento historický úspech nie je len výsled-
kom vyjednávacieho tímu, ale aj všetkých ľudí, 
ktorý sa aktívne zúčastňovali na smerovaní ko-
lektívneho vyjednávania.“ 

ZvÝšeNIe NOčNÝCH PRÍPlaTkOv, 
beZPlaTNá DOPRava

Okrem miezd dostanú zamestnanci v tomto 
roku aj zvýšené mzdové ohodnotenie za prácu 
v noci. Po navýšení o 30 centov sa príplatok 
za nočnú prácu zvýši na celkových 1,04 eur za 
hodinu. Po prepočte si tak vďaka nočným zme-
nám prilepšia zamestnanci o ďalších 15,75 eur 
mesačne. Odborári dohodli aj lepšie podmienky 
pre vyplácanie mesačných prémií, letného a via-
nočného bonusu  a tiež dochádzkového bonusu.

Za významný úspech považujú zástupco-
via zamestnancov aj zachovanie bezplatnej 
dopravy a zachovanie motivačného bonusu za 
splnenie výrobných úloh. „Odborová organizá-
cia dohodla so zamestnávateľom aj na tento 
rok bezplatnú dopravu pre všetkých zamest-
nancov Mobis Slovakia, s.r.o. Považujeme to 
za skutočný úspech, nakoľko zamestnávateľ 
v úvode kolektívneho vyjednávania presadzo-

val spoluúčasť zamestnancov na spoplatnení 
dopravy vo výške 30%, čo by na zamestnanca 
v priemere predstavovalo cca 29 eur za me-
siac,“ vyčíslil predseda ZO OZ KOVO MOBIS 
ŽILINA a pokračoval: „Rovnako zaujímavým je 
pre zamestnancov aj motivačný bonus, odvíja-
júci sa od splnenia výrobných úloh, ktorý bude 
vyplatený v januári 2018, a to vo výške 700 eur 
s možnosťou  ďalšieho navýšenie podľa počtu 
vyrobených aut.“ 

Dodajme, že spoločnosť MOBIS Slova-
kia, s.r.o., je súčasťou kórejskej automobilovej 
spoločnosti  Hundai  Mobis  Slovakia.  Sídli v 
Gbeľanoch pri Žiline, pričom jej vznik sa viaže 
k roku 2004. Pre spoločnosť KIA Motors dodáva 
a montuje až 40% súčastí automobilov, ako sú: 
predný modul, palubná doska, predná a zadná 
náprava, predný a zadný nárazník a brzdové 
systémy. Vlani dosahovala priemerná hrubá 
mzda zamestnancov tejto spoločnosti 1098 eur.

                                                                  af

kOZ sR: minimálna 
mzda na 492 eur
konfederácia odborových zväzov sR 

by chcela zvýšiť minimálnu mzdu pre rok 
2018 na úroveň 492 eur mesačne. súčas-
ná  minimálna mzda je vo výške 435 eur 
mesačne, návrh odborov by tak predsta-
voval jej zvýšenie o 13,1 %.

„Je to navýšenie o 57 eur v hrubom, 
ale musím zdôrazniť, že po odpočítaní 
odvodov a daní je to nárast o 36 eur,“ pri-
blížil prezident KOZ SR, Jozef KOLLÁR.

Takáto zvýšená minimálna mzda by 
podľa jeho slov predstavovala polovicu 
priemernej mzdy v budúcom roku. Odbo-
rári chcú totiž napĺňať dohovor Medzinárod-
nej organizácie práce, podľa ktorého má mi-
nimálna mzda tvoriť šesťdesiat percent prie-
mernej mzdy v národnom hospodárstve. „Aj 
pri takejto stanovenej výške ale budeme 
naďalej patriť medzi krajiny, ktoré sú na 
chvoste v rámci EÚ vo výške minimálnej 
mzdy,“ dodal j. kOlláR.

Aj náklady na prácu však podľa neho 
posúvajú Slovensko skôr ku krajinám, ktoré 
sú na nižších priečkach.

V prospech takéhoto zvýšenia mini-
málnej mzdy hovorí – podľa odborov - aj 
pozitívny hospodársky vývoj v krajine a 
ekonomická kondícia verejného aj súkrom-
ného sektora. „Netaja sa tým ani politici, že 
ekonomické ukazovatele na Slovensku sú 
dobré,“ konštatoval prezident KOZ SR.

vláda pritom už deklarovala zvýše-
nie minimálnej mzdy na 500 eur do roku 
2019.

Podľa viceprezidentky KOZ, Moniky 
UHLEROVEJ, nie je pravdou, že by zvyšo-
vanie minimálnej mzdy spôsobovalo rast ne-
zamestnanosti. „Je štatisticky dokázané, že 
rast minimálnej mzdy nespôsobuje nárast 
nezamestnanosti,“ zdôraznila. Za nárastom 
nezamestnanosti možno podľa jej slov hľa-
dať skôr hospodársku kondíciu krajiny.

V súčasnosti podľa M. UHLEROVEJ na 
Slovensku zarába približne 210 tisíc ľudí 
minimálnu mzdu alebo mzdu, podobnú tejto 
sume. Teda má zárobok do 450 eur mesač-
ne.

Ako avizovali zástupcovia konfederácie, 
so svojím návrhom už oboznámili aj členov 
tripartity a teraz očakávajú sériu rokovaní. 
„Predpokladáme, že po júni bude návrh 
predložený do Hospodárskej a sociálnej 
rady a následne schválený vládou,“ avi-
zoval na záver Jozef KOLLÁR.             

                                                         Sita

kONFeReNCIa v u.s.sTeel kOšICe
v utorok, 25. apríla, sa v košiciach 

uskutočnila hodnotiaca konferencia Rady 
odborov OZ kOvO u.s.steel košice, už 
pod vedením nového predsedu Rady odbo-
rov - juraja vaRGu. konferencie, na ktorej 
sa okrem iného volili členovia revíznej ko-
misie a schvaľovali Ciele a úlohy na roky 
2017 až 2020, sa okrem delegátov zúčast-
nili aj zástupcovia vedenia spoločnosti, 
viceprezidenti, generálni manažéri, ale aj 
viacerí riaditelia divíznych závodov. Prezi-

denta spoločnosti zastupoval viceprezident 
pre inžinierske činnosti a inovácie, David 
HaTHaWay. 

Pozvanie prijali aj zástupcovia Odbo-
rového zväzu kOvO na čele s predsedom, 
emilom maCHyNOm a členmi predsedníc-
tva Rady OZ kOvO - jánom šlaukOm a jo-
zefom balICOm, ktorí prítomných pozdra-
vili krátkymi príhovormi.
                                   Text a foto: Anita Fáková

Podpis dodatku ku KZ : Daniel Šimák a Kim We-
onhyuck - prezident Mobis Slovakia s.r.o
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Kampaň Za vyššie mZdy

aNKeTa:  
považujete kolektívne 
vyjednávanie dôležité?

Odpovedá Robert mOLNÁR, predseda 
Základnej organizácie OZ KOvO Sad 
a.s. Lučenec:

NOveLa ZÁKONa O KOLeKTÍvNOm 
vyJedNÁvaNÍ Od SepTemBRa

Od septembra 2017 sa má opäť rozširovať záväznosť kolektívnych zmlúv vyššieho stupňa 
(KZvS) aj na ďalších zamestnávateľov v odvetví alebo v časti odvetvia. vyplýva to z 
návrhu novely zákona o kolektívnom vyjednávaní, ktorý 19. apríla 2017 schválila vláda SR. 
Navrhovaná novela zákona reaguje na nález Ústavného súdu SR z marca minulého roka, 
podľa ktorého bola pôvodná novela zákona o rozširovaní záväznosti KZvS protiústavná.

Ústavnému súdu SR sa totiž nepáčilo, že pri 
tzv. fakultatívnej extenzii rezort práce a sociálnych 
vecí podľa vlastnej úvahy môže, ale aj nemusí roz-
hodnúť o extenzii KZVS. „Vo väzbe na predmetný 
nález navrhovaná právna úprava nemá fakultatívnu 
povahu,“ uviedlo k danému ministerstvo práce a so-
ciálnych vecí. podľa navrhovanej novely zákona 
majú mať zmluvné strany KZvS právo oznámiť, 
že uzatvorili reprezentatívnu KZvS, ktorá má 
mať účinky aj na iných zamestnávateľov v od-
vetví alebo v časti odvetvia, v ktorom je repre-
zentatívna.

„V nadväznosti na to, ak sú splnené podmienky 
reprezentatívnosti, ministerstvo oznámi uzatvorenie 
reprezentatívnej kolektívnej zmluvy v Zbierke záko-
nov SR,“ objasňuje ministerstvo práce. Na to, aby 
sa k splneniu podmienok reprezentatívnosti mohli 
vyjadriť aj reprezentatívne združenia zamestnáva-
teľov a zamestnancov, ministerstvo zriadi tripartitnú 
komisiu, ktorej môžu tieto združenia predložiť svoje 
stanovisko.

Na znení novely zákona sa však tripartita za-

tiaľ nezhodla, keďže výhrady k nej mali zástupcovia 
zamestnávateľov aj odborári. Republiková únia 
zamestnávateľov (RÚZ) požaduje, aby rozširo-
vaná KZvS pokrývala viac ako 50 % z celkového 
počtu zamestnancov v danom odvetví. Ďalšiu 
pripomienku má RÚZ k veľkosti firiem, na ktoré sa 
má záväznosť KZVS rozširovať. Nad rámec navr-
hovanej novely žiada, aby sa rozšírenie záväznosti 
KZVS nevzťahovalo na zamestnávateľa, ktorý za-
mestnáva menej ako 50 zamestnancov, a nie na 
pôvodne uzákonenú hranicu menej ako 20 zamest-
nancov.

Odborári trvajú na tom, že reprezentatívnou 
by mala byť aj tá KZvS, ktorá bola uzatvorená 
pre odvetvie alebo jeho časť v prípade, ak pre 
toto odvetvie nebola uzatvorená žiadna iná 
KZvS, s ktorou by bolo možné reprezentatívnu 
KZvS porovnať. 

Vládou schválený návrh novely zákona však pri-
pomienky zamestnávateľov a odborárov nezohľad-
ňuje.                                                                          (Sita)

Keďže kolektívne vy-
jednávanie je jedným z 
mála nástrojov zástupcov 
zamestnancov, ktorým 
možno dojednať lepšie 
pracovné podmienky a k 
tomu adekvátne mzdové 
ohodnotenie, myslím si, že 
vyjednávanie ako také je 

nielen dôležité, ale priam nezastupiteľné. Je to 
proces, založený na kompromisoch so sociál-
nymi partnermi, s ktorými máme možnosť riešiť 
sociálnu politiku.

Kolektívne vyjednávanie v našich pod-
mienkach je však špecifické.  SAD-ky (Slo-
venská autobusová doprava) nie sú klasickým 
subjektom a sú závislé od dotácií od objedná-
vateľov služieb vo verejnom záujme (to zna-
mená od samosprávnych krajov, u nás je to 
Banskobystrický samosprávny kraj). Napriek 
tomu sa nám, či už prostredníctvom dohodnu-
tých podmienok v kolektívnej zmluve vyššieho 
stupňa a následne aj v podnikovej kolektívnej 
zmluve, darí tieto dlhodobo poddimenzované 
mzdy každý rok navyšovať .

V minulom roku sa nám podarilo navýšiť 
tarifné mzdy o 6.6% a priemerné mzdy o 4%. 
Priemerná mzda v kategórii vodič za rok 2016 
bola 737 eur - vrátane nadčasov a pohotovosti, 
za celú spoločnosť 762 eur. V aktuálnom kolek-
tívnom vyjednávaní sme mali ešte vyššie am-
bície, ktoré sme pretavili do navýšenia miezd 
v priemere o 38 eur . 

Na konci vyjednávania však nie sú víťazi 
a ani porazení, a keď sa podarí podpísať ko-
lektívnu zmluvu, je to najmä znak toho, že na 
obidvoch stranách sa podarilo urobiť nejaký 
ten kompromis. Nie vždy je to ľahká cesta, ale 
keď budeme stáť  jeden pri druhom a bude-
me kráčať a bojovať spolu,  tak to bude cesta 
priechodná.  Na to, aby zvíťazilo zlo, stačí totiž 
neurobiť nič.  Ale keď chceme niečo dosiahnuť, 
tak sa musí každý jednotlivec zamyslieť nad 
tým, ako by mohol prispieť k spoločnému dielu. 
Som rád, že si to v našej spoločnosti  zamest-
nanci začínajú uvedomovať, pretože bez nich 
to nejde – o čom svedčí aj odborová organi-
zovanosť v našej spoločnosti, ktorá atakuje 
hranicu 70%.

dOHOdÁRi S OBmedZeNiami
mnohí ľudia, pracujúci na dohodu, nevedia, 
na čo majú reálny nárok a na čo nie. podobne 
to býva aj so zamestnancami – tí sú však viac 
chránení legislatívou.  aké výhody či nevýho-
dy majú dohodári si priblížime v nasledujúcich 
riadkoch.

dOvOLeNKa a mZda

Nárok na dovolenku vzniká výlučne zamest-
nancovi v pracovnom pomere, a to na základe 
pracovnej zmluvy. Musí však splniť určité pod-
mienky stanovené v Zákonníku práce. Základná 
výmera dovolenky je najmenej štyri týždne v 
roku, prípadne päť týždňov pre zamestnanca, 
ktorý dovŕši najmenej 33 rokov veku. Keďže za-
mestnanec počas čerpania dovolenky nevykonáva 
prácu, nevzniká mu nárok na mzdu, ale na náhradu 
mzdy. 

dohodár však takéto výhody nemá. Ak teda 
pracujete na dohodu, musíte rátať s tým, že vám 
zamestnávateľ neposkytuje náhradu mzdy. Záleží 
len od vzájomnej dohody so šéfom, či vám pra-
covné voľno bez náhrady mzdy poskytne, alebo 
nie. Určite však máte nárok na minimálnu mzdu, 
ktorá je v tomto roku 2,328 eura na hodinu.

Záver: Dohodár môže dostať od firmy voľno, 
ale len neplatené. Nemá nárok na dovolenku.

STRavNÉ LÍSTKy

aj pri stravných lístkoch má zamestnanec 
oproti dohodárovi lepšie podmienky. Zamestná-
vateľ totiž musí zamestnancovi poskytnúť prí-
spevok na stravovanie minimálne 55 percent z 
ceny jedla a stravovanie (jedno teplé jedlo) buď vo 
vlastnom či inom stravovacom zariadení, alebo cez 
gastrolístky. V rámci pracovnej zmeny však musí 
odpracovať viac ako štyri hodiny. 

Na dohodára sa nárok na príspevok na stra-
vovanie nevzťahuje. Vzťahuje sa len podmienka, 
že ak dohodár odpracuje v rámci pracovného 
dňa viac ako šesť hodín, musí mať minimálne 
polhodinovú prestávku. Ako však upozorňuje 
Peter FURMANÍK, autor portálu Ľudskou rečou.sk: 
„po prerokovaní so zástupcami zamestnancov“ 
sa môže rozšíriť okruh osôb, ktorým sa stravné 
poskytne aj na dohodárov. Podmienka štyroch 

odpracovaných hodín však zostáva.

ZÁveR: Firma stravné dohodárom dať nemu-
sí, ale môže. Musí to prerokovať so zástupcami za-
mestnancov, alebo uviesť v internej smernici.

OdpRaCOvaNÉ ROKy

do nároku na starobný dôchodok sa počíta-
jú len dohody, ktoré podliehajú dôchodkovému 
poisteniu. „Ide najmä o dohody neštudentov a 
nedôchodcov,“ vraví Peter FURMANÍK. 

študentské dohody sa počítajú iba v prípa-
de, ak sa z nich odvádza na dôchodkové pois-
tenie. Študent si odvodovú výnimku neuplatňuje 
vôbec, iba ak mesačná odmena oslobodených 200 
eur prevyšuje. ak ste na úrade práce, „nebežia“ 
vám roky do dôchodku, lebo nikto za vás do 
Sociálnej poisťovne neplatí, potvrdzuje hovorca 
Sociálnej poisťovne, Peter VIŠVÁDER. dá sa ale 
prihlásiť ako dobrovoľne poistená osoba. 

Obdobie práce na dohodu sa započítava 
do penzie, ak ste zamestnaný, či poberáte sta-
robný dôchodok. ak ste zamestnaný a súčasne 
si privyrábate na dohodu, toto obdobie sa vám 
hodnotí len raz! Vymeriavací základ sa hodnotí 
úhrnom zo zamestnania aj z dohody.

ZÁveR: Práca na dohodu vám môže zvýšiť 
budúci dôchodok alebo už poberaný starobný dô-
chodok.

ŽeNa a maTeRSKÉ

Nárok na materské plynie len z dohody, kto-
rá podlieha nemocenskému poisteniu. „Nejde 
teda o študenta ani dôchodcu a musí ísť o do-
hodu s pravidelným príjmom,“ vysvetľuje Peter 
FURMANÍK. 

Z dohôd s nepravidelným príjmom sa nemo-
censké neplatí. 

počet dní trvania dohody sa započítava do 
nároku na materské (270 dní v dvoch rokoch 
pred pôrodom). Odmena, ktorá je vymeriavacím 
základom pre nemocenského poistenie, vstupuje 
do výpočtu výšky materského. Rovnako aj prípadné 
iné príjmy. Od mája 2017 sa tiež zvyšuje mater-
ské zo 70 percent vymeriavacieho základu na 
75 percent. priemerná mesačná suma materskej 
dávky bude po novom zhruba 518,80 eura, čo je 
nárast o 34,60 eura. Maximálna suma materského 
bude od mája 1 350,00 eura v 31-dňovom mesiaci 
a 1 306,40 eura v 30-dňovom mesiaci. 

ZÁveR: Ak sa poberateľka materského za-
mestná na dohodu, nestratí nárok na túto dávku.

                                                                                hn, r
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KRÁTKO
Materské aj rodičovský

 príspevok vyššie

Rodičia najmenších detí majú od 1.mája ná-
rok na vyššie dávky. Suma materského má vzrásť 
zo 70 na 75 percent predchádzajúcej hrubej mzdy 
matky zamestnankyne. Výška rodičovského prí-
spevku stúpla o 10 eur, na celkových 213,20 eura. 
Prvýkrát ich však rodiny dostanú až v júni, keďže 
sa tieto vyplácajú spätne. Zvýšenie materského 
odobrila prijatá novela zákona o sociálnom pois-
tení. Nemocenská dávka, ktorú vypláca Sociálna 
poisťovňa, bude po novom pri hrubom zárobku do 
1 766 eur dosahovať takmer 100 percent čistej 
mzdy, ktorú mala poberateľka pred odchodom na 
materskú dovolenku. Výška materského sa upra-
ví aj tým poistencom, ktorí ho poberali už aj pred 
týmto termínom, no zároveň naň majú nárok aj po 
30. apríli. S novelou sa o 25% zo základu upra-
via aj zvýšené sadzby rodičovského príspevku 
pre tých, ktorým sa naraz narodilo viac detí. Po 
novom rodičia dvojčiat získajú nárok na príspe-
vok v sume 266,50 a v prípade narodenia trojčiat 
319,80 eura. Súčasná dĺžka materskej dovolenky, 
teda bežne 34 týždňov, sa však meniť nebude. Už 
teraz patrí k najdlhším v Európskej únii.

slovensko stále atraktívne 
pre investorov

Región Bratislavy je podľa hrubého domá-
ceho produktu (HDP) na obyvateľa - na základe 
kúpnej sily - piatym najvýkonnejším regiónom 
Európskej únie. Jeho HDP na obyvateľa sa rov-
nal 188 % priemeru Európskej únie. Vyplýva to 
z informácií štatistického úradu Európskej únie - 
Eurostat. Ďalšie slovenské regióny boli pod prie-
merom EÚ. Región západného Slovenska dosa-
hoval 71 %, stredné Slovensko 62 % a východné 
Slovensko 54 % priemeru únie.

Slovensko je považované za druhú najatrak-
tívnejšiu lokalitu pre investície v strednej a vo 
východnej Európe. Na prvom mieste je Česká 
republika. Kým Slovensko profituje z eura, Česko 
sa stále snaží cez umelé oslabovanie koruny ešte 
viac naštartovať svoju ekonomiku. Výsledkom je 
udržiavanie kurzu koruny okolo 27 korún za euro. 
Najmä v priemysle sú však slovenské mzdy v pre-
počte na eurá vyššie ako české, aj keď celkovo sú 
priemerné mzdy v Česku stále vyššie. V Česku je 
nezamestnanosť na úrovni 3,5 percenta a prie-
merná mesačná mzda dosahuje hodnotu 29 320 
českých korún (1085 eur). Na Slovensku je aktu-
álne miera evidovanej nezamestnanosti na úrovni 
8,39 percenta a priemerná hrubá mzda dosahuje 
hodnotu 912 eur.

ChudobnýCh ľudí pribúda

Rizikom chudoby bolo vlani ohrozených 12,7 
percenta obyvateľov Slovenska, teda 670 tisíc 
osôb. V porovnaní s predchádzajúcim rokom ide 
o nárast o 0,4 percentuálneho bodu, resp. o 30 
tisíc ľudí. Hranicu rizika chudoby jednočlennej 
domácnosti predstavuje 4 171 eur ročne, me-
sačne tak ide o sumu takmer 348 eur. Výsledky 
prezentoval Štatistický úrad SR. Najviac ohrození 
chudobou sú nezamestnaní, a to až 48 percent 
z nich. Z pohľadu typu domácností sú to viacpo-
četné domácnosti s tromi a viac nezaopatrenými 
deťmi (34,8 %) a osamelí rodičia najmenej s jed-
ným dieťaťom (33,6 %). 

Najvyššiu mieru rizika chudoby za vlaňajšok 
vykázal Prešovský kraj, kde bolo 18,6 % ľudí, 
ohrozených rizikom chudoby. Nasleduje Bansko-
bystrický kraj (15,3 %), Nitriansky kraj (14,60 %), 
Žilinský kraj (14,10 %) a Košický kraj (13,80 %). 
Najlepšie na tom boli Trnavský kraj (9 %), Tren-
čiansky kraj (7,8 %) a Bratislavský kraj (5,4 %).

                                                 (TASR, Sita,hn)

pár slov s M. hintošoM, bývalým predsedom ro oZ kovo ussk
Aprílovej konferencie 

Rady odborov (RO) OZ 
KOVO U.S.Steel Košice 
sa zúčastnil aj bývalý 
člen Rady OZ KOVO 
a dlhoročný predseda 
Rady odborov OZ KOVO 
USSK, ktorý tento post 
úspešne zastával dve 
funkčné obdobia a od 

apríla si už užíva zaslúžený dôchodok - Mikuláš 
HINTOŠ. Pri tejto príležitosti sme mu položili pár 
otázok:

1/ prečo ste sa vlastne stali odborárom, 
resp. odborárskym funkcionárom?

Odborárom a neskôr funkcionárom som sa 
stal hlavne preto, že som počas svojich začiat-
kov pracovného života rýchlo pochopil, že jed-
notlivec nič nezmôže, ak sa majú pracovné a 
životné podmienky ľudí práce meniť k lepšiemu. 
V roku 1998 som dostal dôveru zastávať funkciu 
predsedu Základnej organizácie na Divíznom 
závode Energetika VSŽ Košice a od roku 2008 
som sa stal predsedom RO OZ KOVO U.S.Steel 
Košice. Po zvolení za predsedu Rady odborov 
- vtedy ešte Metalurgu mimo OZ KOVO - bolo 
mojou snahou vrátiť sa späť ku kovákom, až sa 
nám to nakoniec podarilo. Moji dvaja predchod-
covia v tejto pozícií uplatňovali štýl komunikácie 
s hospodárskym vedením, čo mnohí členovia 
ťažko akceptovali. Snažil som sa preto zmeniť 

formu sociálneho dialógu a postaviť ho na prin-
cípe väčšej otvorenosti a transparentnosti tak, 
aby odborová organizácia získala u zamestná-
vateľa ako sociálny partner väčší rešpekt. Som 
presvedčený, že sa mi to podarilo.

2/ čo považujete za výzvy pre dnešné od-
bory? Majú odbory budúcnosť ?

Keď dokážeme presvedčiť mladú nastupujú-
cu generáciu, že združovať sa v odboroch má 
pre nich a ich rodiny rozhodujúci význam, že je to 
cesta, ako si zlepšiť kvalitu života, o budúcnosť 
odborov nemám obavu. Je potrebné zdôrazňo-
vať, že vyjednávať o lepších podmienkach je iba 
v kompetencii odborov, pričom stále platí staré 
známe, že v jednote je sila.

Myslím, že v podmienkach našej hutníckej 
fabriky sa táto úloha – aj vďaka odborovým funk-
cionárom v jednotlivých základných organizá-
ciách - napĺňa odborová organizovanosť tu má 
stúpajúci  trend.

3/ ako si užívate dôchodok?
Na dôchodok som sa pripravoval zodpoved-

ne po každej stránke a v súčasnosti si tento stav 
užívam. Bolo spočiatku ťažké uveriť, že ja už do 
práce nemusím a keď niečo doma urobiť mám, 
tak iba ak chcem. Žijem na dedine a aj mimo pra-
covného pomeru som mal vždy viacero aktivít. 
Takže čas aj na dôchodku rýchlo ubieha a nič mi-
moriadne už do budúcna neplánujem. Odborom 
však vždy, ak to bude potrebné, rád pomôžem.

                                         Ďakujem za rozhovor.af

dÔChodok si Zvýšite sporeníM i práCou
priemerný dôchodok na slovensku v súčasnosti dosahuje necelých 426 eur. Mnohým ľuďom 
sa nepáči, že by mali v budúcnosti vyžiť z takejto sumy, preto sa už vopred snažia zabezpečiť, 
aby ich príjem v starobe bol čo najvyšší. každý človek má pritom viacero možností, ako si 
svoju penziu zvýšiť. ani jedna však nie je zadarmo. buď si treba odkladať na penziu peniaze, 
alebo si nájsť ďalšiu prácu, aby sa zvýšili odvody, z ktorých si platíte odvody.

„Vo všeobecnosti platí zásada, že čím dlhšie 
a z čím vyššieho vymeriavacieho základu človek 
odvádza poistné na dôchodkové poistenie, tým 
vyššia bude suma jeho budúceho dôchodku,“ 
vysvetľuje riaditeľ komunikačného odboru Sociálnej 
poisťovne, Peter VIŠVÁDER. Ak napríklad niekto 
má hlavné zamestnanie, kde v hrubom zarobí 700 
eur, a okrem toho pracuje aj na dohodu za 200 eur 
mesačne, dôchodok sa mu bude počítať z celkové-
ho príjmu 900 eur.

sociálna poisťovňa ponúka aj možnosť 
platiť si dobrovoľné odvody. „Pokiaľ si chce za-
mestnanec alebo samostatne zárobkovo činná 
osoba zvýšiť vymeriavací základ na dôchodkové 
poistenie za účelom výpočtu dôchodku z vyššieho 
vymeriavacieho základu, môže sa ako dobrovoľ-
ne poistená osoba prihlásiť do pobočky Sociálnej 
poisťovne a platiť si poistné. Sám si zvolí, z akého 
vymeriavacieho základu si poistné bude platiť – dô-
ležité potom je, aby ho aj včas uhrádzal,“ vraví P. 
VIŠVÁDER. kto sa rozhodne pre dobrovoľné 
dôchodkové poistenie, musí v tomto roku platiť 
minimálne 126,93 eura mesačne.

na dôchodkové sporenie možno využiť aj 
doplnkové dôchodkové sporenie alebo dobro-
voľné príspevky do druhého piliera. Mnoho ľudí 
namiesto toho volí klasické podielové fondy, preto-
že pri nich majú výrazne viac voľnosti – na vybra-
nie peňazí nemusia čakať až do dôchodku, ale v 
prípade nepredvídaných udalostí sa k nim dostanú 
kedykoľvek.

pri sporení na dôchodok je dôležité, aby 
úroky, ktoré získame, boli vyššie ako inflácia. 
inak hrozí, že si za svoje peniaze v budúcnos-
ti budeme môcť kúpiť menej tovarov a služieb 

ako dnes. Napríklad, ak by si niekto v roku 2010 
odložil na neúročený účet sto eur a v súčasnosti by 
ich vybral, za svojich sto eur by si mohol kúpiť rov-
naké množstvo tovarov a služieb ako v roku 2010 
za 91,47 eura. Keďže peniaze nezarábali, no ceny 
rástli, jeho úspory sa znehodnotili.

ak si chce niekto zvýšiť svoj dôchodok, mal 
by začať so sporením či s investovaním čím 
skôr. vďaka tomu môže získať aj úroky z úro-
kov, čím sa zvýši celková nasporená suma. 

Napríklad, ak by si niekto odkladal 50 eur me-
sačne po dobu 30 rokov, pri trojpercentnom úroku si 
nasporí celkovo 29-tisíc eur. Zo svojich peňazí pri-
tom vloží 18-tisíc eur a 11-tisíc eur tvoria úroky. Ak 
by si 29-tisíc eur chcel našetriť už za desať rokov, 
musel by mesačne odkladať 208 eur. Na úrokoch by 
v tomto prípade získal len 4 040 eur a zvyšných 24 
960 eur by tvorili jeho vklady.                                                              

                                                            e-trend, r
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 Pracovno - Právna Poradňa a BoZP

Pracovná PoHoTovoSŤ a nadČaS U ZaMESTnancov v doPravE

odPovEdá Mgr. alexandra MIČIETová, 
právnička Metodického pracoviska oZ Kovo 
v Prešove:

Pracovný čas vodi-
čov je upravený Zákonom 
č. 462/2007 Zb. z. o organizá-
cii pracovného času v doprave 
a o zmene a doplnení Zákona 
č. 125/2006 Zb. z. o inšpekcii 
práce a o zmene a doplnení 

Zákona č. 82/2005 Zb. z. o nelegálnej práci a 
nelegálnom zamestnávaní a o zmene a doplnení 
niektorých zákonov v znení Zákona č. 309/2007 
Zb. z.

Podľa ust. § 7 ods. 1 Zákona o organizácii 
pracovného času v doprave sú vodiči mobilný-
mi zamestnancami v cestnej doprave na účely 
tohto zákona. Osobitné ustanovenia § 6 až § 12 
zákona o organizácii pracovného času v doprave 
sa vzťahujú na zamestnancov v cestnej dopra-
ve. Tieto ustanovenia majú prednosť pred vše-
obecnými ustanoveniami zákona o organizácii 
pracovného   času   v   doprave v ustanoveniach 
§ 1 až § 5 zákona.

Ust. § 9 ods. 2 zákona o organizácii pra-
covného času  v doprave stanoví, že do času 
pracovnej pohotovosti patrí najmä čas, po-

čas ktorého mobilný zamestnanec sprevádza 
vozidlo, prepravované na prievoznej lodi alebo 
vlakom, čas čakania na štátnej hranici, čas čaka-
nia spôsobený dopravnými obmedzeniami, čas 
čakania medzi spojmi, čas čakania v nákladnej 
doprave, čas čakania v nepravidelnej autobu-
sovej doprave a čas, strávený počas pohybu 
vozidla sedením vedľa vodiča alebo v kabíne 
na spanie, ak ide o mobilných zamestnancov, 
ktorí sa počas jazdy striedajú; nie je ním čas 
prestávok v práci ani doba odpočinku. Tento čas 
zamestnanca, v ktorom zamestnanec nevedie 
motorové vozidlo, ale je v pohybujúcom sa vo-
zidle prítomný na sedadle spolujazdca a čaká na 
vystriedanie a na výkon svojej činnosti vodiča,  je 
treba posudzovať ako pracovnú pohotovosť.

Podľa § 4 ods. 6  zákona o organizácii pra-
covného času  v doprave čas pracovnej poho-
tovosti, počas ktorého zamestnanec v doprave 
podľa požiadaviek zamestnávateľa vykonáva 
prácu alebo je povinný byť na pracovisku pripra-
vený na výkon práce, sa započítava do pracov-
ného  času,  za  ktorý   patrí   zamestnancovi 
v doprave mzda.

Pre zamestnanca v doprave je pracoviskom 
podľa ustanovení § 8 ods. 4 písm. d) vozidlo, 
ktoré mobilný zamestnanec používa na vykoná-

vanie dopravných činností. Tento čas pracovnej 
pohotovosti na pracovisku, ktorým je aj vozidlo, 
sa teda započítava do pracovného času vodiča.  

Podľa ust.  § 8 ods. 1 písm. b) pracovný 
čas mobilného zamestnanca v cestnej doprave 
na účely tohto zákona je čas od začiatku prá-
ce do konca práce, počas ktorého je mobil-
ný zamestnanec na pracovisku k dispozícii 
zamestnávateľovi a vykonáva svoje funkcie 
alebo činnosti, a to čas, počas ktorého mo-
bilný zamestnanec nemôže voľne dispono-
vať svojím časom a je nevyhnutné, aby bol 
na svojom pracovisku pripravený prevziať 
prácu súvisiacu s úlohami spojenými s jeho 
službou, najmä čas čakania na nakládku a vy-
kládku, ak jeho predvídateľné trvanie nie je vo-
pred známe z dohôd medzi zamestnávateľmi a 
zástupcami zamestnancov, z cestovného poriad-
ku, z týždenného rozvrhu práce alebo z pokynov 
pred odchodom na iné pracovisko, pred začatím 
dopravných činností alebo pred skutočne zača-
tým časom čakania.

Toto ustanovenie tiež podporuje záver, že 
čas pracovnej pohotovosti na pracovisku sa 
bude započítavať do pracovného času vodi-
ča. 

Zamestnanci v cestnej doprave - vodiči, ktorí 
sa striedajú pri vedení motorového vozidla, po-
čas času stráveného na sedadle spolujazdca 
vykonávajú pracovnú pohotovosť, a táto je pra-
covným časom zamestnanca. ak je prekročený 
fond pracovného času nad určený  týždenný 
pracovný čas, treba to považovať za prácu 
nadčas.

oTáZKa: Vodiči v našom podniku chodia na dlhšiu trasu dvaja, aby sa vystriedali po 
4,5 hodinách jazdy. Rátajú sa vodičovi aj hodiny, ktoré nejazdí, ale len sedí na sedadle 
spolujazdca do prípadných nadčasov?

28. apríl - SvETovÝ dEň BEZPEČnoSTI a ocHranY ZdravIa PrI PrácI
Z iniciatívy Medzinárodnej organizácie práce sa každoročne, od roku 2003, oslavuje 28. apríl 
ako Svetový deň bezpečnosti a ochrany zdravia pri práci. Jeho cieľom je zamerať pozornosť 
odbornej aj laickej verejnosti na nové trendy v oblasti bezpečnosti a ochrany zdravia a na 
význam dodržiavania predpisov v oblasti ochrany práce, ktoré sú základným predpokladom 
prevencie úrazov a chorôb, spôsobených pri výkone povolania.

V tomto roku sa medzinárod-
né iniciatívy nesú pod názvom: 
„Optimalizuj zber a používanie 
údajov o bezpečnosti a ochrany 
zdravia pri práci“. 

v dôsledku pracovných 
úrazov a chorôb, súvisiacich 
s povolaním, každoročne zo-

miera na svete viac ako 168 000 ľudí, preto 
je bezpečnosť a ochrana zdravia pri práci pre 
každého veľmi dôležitou témou.

v roku 2016 na Slovensku, v organizáci-
ách, patriacich do pôsobnosti dozoru inšpek-
cie práce, prišlo k 40 závažným pracovným 
úrazom s následkom smrti a k 103 závažným 
pracovným úrazom s ťažkou ujmou na zdra-
ví. 

Spolu bolo za rok 2016 orgánom dozoru 
inšpekcie práce, hlásených celkovo 9 200 re-
gistrovaných pracovných úrazov (úrazov, kto-
rými bola spôsobená pracovná neschopnosť za-
mestnanca, trvajúca viac ako tri dni, ťažká ujma 
na zdraví, alebo smrť zamestnanca, ku ktorej 
došlo následkom pracovného úrazu). 

najpočetnejším zdrojom registrovaných 
pracovných úrazov bola v roku 2016 
neodborná manipulácia s bremenami a 
materiálom, ako aj pády predmetov, výrobkov 
či materiálov (2 769 prípadov). Z hľadiska 
vykonávanej profesie a zaradenia poškodených 
v zamestnaní možno konštatovať, že v roku 2016 
najviac registrovaných pracovných úrazov 
zaznamenali kvalifikovaní kovorobotníci, 

robotníci v hutníctve a strojárstve (1 410 
úrazov), obsluha priemyselných zariadení 
(949 úrazov) a vodiči a obsluha pojazdných 
strojných zariadení (929 úrazov). 

v roku 2016 bolo na Slovensku 
v organizáciách, spadajúcich do pôsobnosti 
orgánov inšpekcie práce, evidovaných 243 
hlásení chorôb z povolania a 35 ohrození 
chorobou z povolania. najčastejšie hlásenou 
chorobou z povolania za rok 2016 bola 
choroba kostí, kĺbov, šliach a nervov končatín 
z dlhodobého, nadmerného, jednostranného 
zaťaženia horných končatín. Druhou 
najčastejšie hlásenou chorobu z povolania bola 
porucha sluchu z hluku. 

Viaceré dohovory MOP o bezpečnosti 
a ochrane zdravia pri práci vyžadujú, aby člen-
ské štáty ratifikovali mechanizmy, potrebné na 
zhromažďovanie a využívanie spoľahlivých úda-
jov o bezpečnosti a ochrane zdravia pri práci na 
účely prevencie. Zhromažďovanie a využívanie 
spoľahlivých údajov a informácií o bezpečnosti 
a ochrane zdravia pri práci je nevyhnutné na od-
haľovanie nových rizík, identifikáciu nebezpeč-
ných odvetví a činností, vypracovanie preven-
tívnych opatrení, ako aj implementáciu politík 
bezpečnosti a ochrany zdravia pri práci - aj preto 
sa tohtoročné iniciatívy nesú pod heslom: „Opti-
malizuj zber a používanie údajov o bezpečnosti 
a ochrany zdravia pri práci“.

do aktivít k pamätnému dňu sa, ako kaž-
dý rok, pripája aj európska konfederácia od-

borových zväzov, prostredníctvom kampaní 
a materiálov (nájdete ich na:  https://www.
etuc.org/). 

Tajomníčka Európskej konfederácie odbo-
rových zväzov, Esther LYNCHOVÁ, sa na tému 
bezpečnosti a ochrany zdravia, ako aj Svetové-
ho dňa bezpečnosti a ochrany zdravia pri prá-
ci, vyjadrila: „Každý zamestnanec má právo na 
bezpečné a zdravé pracovné prostredie, nikto 
si nemá vyberať medzi svojou prácou a svojim 
zdravím.“

Odborové organizácie dohliadajú na dodr-
žiavanie pravidiel Európskej únie v oblasti bez-
pečnosti a ochrany zdravia pri práci, zo strany 
zamestnávateľov, ktorí sú zodpovední za sys-
tematickú prevenciu pred všetkými rizikami 
všetkých svojich zamestnancov. Bezpečnosť a 
ochrana zdravia pri práci by mala byť dôležitá 
pre každého - pre zamestnancov, pre ich rodiny 
a blízkych ako aj pre zamestnávateľov – správaj-
me sa preto zodpovedne, zdravie a bezpečnosť 
každého sa počíta.

                                      Ing. Tímea SZABOÓVÁ, 
 vedúca Úseku ZIBP a vzdelávania OZ KOVO, Bratislava                 
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AUTOMOBILOVÝ PRIEMYSEL
V NITRE VzNIkNE 

500 PRAcOVNÝch MIEST 

Za Jaguarom Land Roverom prichádza 
do Nitry ďalší investor z automobilového prie-
myslu, ktorý vytvorí 500 pracovných miest a 
preinvestuje 17 miliónov eur. Zámer predložila 
spoločnosť Nitra Invest s.r.o., ktorá plánuje po-
staviť výrobnú halu na spracovanie  automobi-
lových plastov, ako sú dverové panely, čelné 
časti áut, kryty kolies, či interiérové plasty. Za-
mestnanci majú pracovať na tri zmeny. Pláno-
vaný termín ukončenia výstavby haly  je de-
cember 2017.

StážiSti pre Jaguar Land rover

Automobilka Jaguar Land Rover spustila 
svoj prvý ,,trainee“ program na Slovensku, v 
rámci ktorého pre svoj nitriansky závod za-
mestná skupinu 18 až 25-ročných stážistov. 
Dvojročný program sa začne v septembri 
2017. V prvom roku bude 12 stážistov študo-
vať mechatroniku v Duálnej akadémii v Bra-
tislave, v druhom roku už bude prvá skupina 
z nich pracovať v novej fabrike Jaguar Land 
Rover v Nitre. Na konci stáže budú technici 
údržby plne kvalifikovaní pracovať v prevádz-
ke výrobnej linky. „V spoločnosti Jaguar Land 
Rover sme oddaní myšlienke inšpirovať budú-
cu generáciu inžinierov, aby začali svoju karié-
ru v automobilovom priemysle,“ uviedla perso-
nálna riaditeľka Jaguar Land Rover Slovensko, 
Nicci COOK. Automobilka hľadá absolventov 
stredných odborných škôl so záujmom o inži-
nierstvo a technológie. Záujemcovia si môžu 
podať žiadosť prostredníctvom svojej školy 
alebo cez pracovné portály. 

KvôLi Jaguaru obavy 
zo zahraničných robotníKov 

Nitrania a mestské zastupiteľstvo, ktorí 
najskôr investíciu automobilky Jaguar Land 
Rover s radosťou vítali, sa postupne začínajú 
obávať prílevu robotníkov zo zahraničia. Podľa 
poslancov to potvrdzuje aj záujem automobilky 
o voľné ubytovacie kapacity v Nitre, ktoré by 
bolo možné zmeniť na ubytovne. „Skúsenosti z 
Trnavy, Galanty alebo Šale sú zlé. Vytvárajú sa 
tam problémy,“ skonštatoval nitriansky posla-
nec Miloš DOVIČOVIČ. Nitriansky primátor 
Jozef DVONČ pripustil, že v Nitre budú vzni-
kať ubytovne pre zamestnancov automobilky 
Jaguar Land Rover a mesto tomu nebude ve-
dieť účinne zabrániť. „Ja mám obavu a poviem 
to úplne otvorene, že my nezamedzíme tomu, 
aby napríklad v priestore Priemyselného parku 
Sever nevznikla megaubytovňa, v ktorej bude 
bývať tisíc ľudí. Bude to podnikateľský zámer a 
tomu nezabránime. Tí ľudia, ktorí sem prídu pra-
covať na týždňovky, aj tak niekde musia bývať. 
Ale určite to pozorne sledujeme a hľadáme všet-
ky varianty, ako situáciu riešiť,“ doplnil DVONČ.  
Doteraz  45 000 ľudí prejavilo záujem pracovať 
v novom výrobnom závode Jaguar Land Rover 
v Nitre. Automobilka plánuje zamestnať okolo 2 
800 ľudí. Ročná kapacita závodu s rozlohou 300 
000 štvorcových metrov bude 150 000 vozidiel a 
očakáva sa, že prvé vozidlá zídu z výrobnej linky 
na konci roka 2018.                                                                                          

(TASR, Sita)

rozŠírenie výroby v trnavSKeJ autoMobiLKe
Trnavská automobilka Peugeot citroën Automobiles Slovakia (PcA Slovakia) plánuje 
rozšíriť svoju výrobu. ako vyplýva z materiálu, zverejneného ministerstvom hospodárstva, 
automobilka by mala preinvestovať do výroby nového modelu necelých 100 miliónov eur.  
vzniknúť by tiež malo 420 nových pracovných miest. automobilka už požiadala ministerstvo 
o poskytnutie investičnej pomoci, a to vo výške 18,6 milióna eur.

Celá štátna pomoc je požadovaná vo forme 
daňových úľav. Rezort hospodárstva navrhuje 
automobilke stimuly poskytnúť. „Vzhľadom na to, že 
intenzita pomoci pre investičný zámer nepresahuje 
maximálnu možnú intenzitu pomoci podľa nariadenia 
vlády, požadovaná výška investičnej pomoci je v súlade 
s nariadením vlády a zákonom o investičnej pomoci. Na 
základe posúdenia investičného zámeru navrhujeme 
pre PCA Slovakia schváliť investičnú pomoc,“ uviedlo 
ministerstvo v návrhu na poskytnutie investičnej 
pomoci, ktorý je v súčasnosti v medzirezortnom 
pripomienkovom konaní a následne  by sa ním mala 
zaoberať vláda.

náraSt produKcie a výroba Motorov

Po realizácii investičného zámeru by sa mala sú-
časná výrobná kapacita trnavskej automobilky na-
výšiť z 300 tisíc na 360 tisíc motorových vozidiel za 
rok, čo bude predstavovať až 14%-ný medziročný 
rast. Ťahúňom bude práve Citroën C3, ktorý začali v 
Trnave produkovať koncom vlaňajška. 

celková investícia pritom predstavuje 165 mi-
liónov eur. z toho spomínaných necelých 100 milió-
nov eur sú nové investície. 

Automobilka v Trnave v ostatných dvoch rokoch 
nabehla na závratné tempo. Ohlásila nástup štvrtej ví-
kendovej výrobnej zmeny pre 800 ľudí, cielene preko-
náva svoje výrobné rekordy.

v roku 2019 dokonca plánuje v novej motorárni 

– hale na výrobu trojvalcových benzínových moto-
rov- zamestnať 500 nových zamestnancov, pričom 
s ich náborom začne už na budúci rok.

Najnovšie získala trnavská automobilka do portfó-
lia aj produkciu nového modelu. Mala by ním byť nová 
generácia v súčasnosti vyrábaného Peugeotu 208. Vý-
roba modelu, ktorý by mal byť určený výlučne na ex-
port, by sa mala začať už koncom budúceho roka. Plná 
výrobná kapacita by mala byť dosiahnutá v roku 2020. 

V závode v Trnave boli doposiaľ vyrábané štyri 
modely áut. Peugeot 207, Citroën C3 Picasso, Peugeot 
208 a koncom minulého roka začala automobilka exklu-
zívne len na Slovensku produkovať nový model Citroën 
C3 .V roku 2015 vyrobila trnavská automobilka viac ako 
303 tisíc vozidiel, čím dosiahla nový výrobný rekord.

                                                                   ( r, Sita)

ŠTÁT chYSTÁ zMENY V STk
technické a emisné kontroly automobilov sa od júla výrazne zmenia. Staníc technickej kontroly 
(StK) by malo pribudnúť a kontroly v pravidelnom dvojročnom cykle budú môcť vodiči absolvovať 
aj v niektorých autoservisoch. zároveň by mohli klesnúť ceny. tie sa teraz pohybujú okolo 50 eur 
za obe kontroly a v susednom poľsku sú ceny po liberalizácii asi 25 eur. na druhej strane vznikajú 
obavy, aby sa na cesty nedostali autá v zlom technickom stave. Ministerstvo dopravy sľubuje, že 
s liberalizáciou sprísni aj kontroly staníc.

Novela zákona o podmienkach prevádzky vozidiel 
v premávke na pozemných komunikáciách, ktorá libe-
ralizuje trh, po medzirezortnom pripomienkovom konaní 
mieri do parlamentu. V prípade, že parlament schvá-
li nové pravidlá, ministerstvo dopravy stratí dosah na 
množstvo staníc technickej kontroly (STK) a ich počet sa 
môže výrazne zvýšiť.

cieľom ministerstva je novelou zákona zvýšiť 
dostupnosť kontrol. „Otvorenie siete sa pripravovalo 
postupne, zavedením Jednotného informačného systé-
mu v doprave, navyše boli zavedené kamerové systémy 
na staniciach technickej aj emisnej kontroly, vďaka čomu 
dnes môže ministerstvo prísnejšie kontrolovať aj posti-
hovať nepoctivých prevádzkovateľov staníc technickej a 
emisnej kontroly,“ povedala hovorkyňa ministerstva do-
pravy Karolína DUCKÁ. Ministerstvo podľa nej očakáva 
od tejto zmeny bezpečnejšie a ekologickejšie vozidlá na 
cestách a skrátenie čakacích lehôt vodičov na vykonanie 
kontroly.

zMeny, KtorÉ od JÚLa čaKaJÚ vodičov na StK
- liberalizácia trhu prinesie väčší počet StK
- s vyšším počtom StK sa môže znížiť cena tech-

nickej a emisnej kontroly. cenu zákon nestanovuje
- pre štát bude náročnejšie kontrolovať a udržať 

kvalitu kontrol, kontrol však má pribudnúť
- znížia sa pokuty za neplatnú technickú a emis-

nú kontrolu pri zaplatení do 15 dní

Národná asociácia staníc technickej kontroly však 
tvrdí, že v roku 2015 boli existujúce stanice vyťažené 
na 46 percent. Podľa asociácie pripravované zmeny 
spôsobia, že na cestu sa dostane vyšší počet technicky 
nespôsobilých vozidiel, čo povedie k zníženiu bezpeč-
nosti. „Nespochybniteľne práve technické kontroly sú ne-
oddeliteľným ohnivkom reťaze bezpečnosti na cestách. 
Orgány štátnej správy sa dnes dostávajú do protirečiacej 
pozície. Na jednej strane ministerstvo vnútra komunikuje 

štatistiku nehodovosti a hovorí o aktivitách smerujúcich 
k jej ďalšiemu zlepšeniu. Zároveň ministerstvo dopravy 
prichádza s návrhom, ktorý bude mať protichodný efekt,“ 
povedal Miroslav KOBRTEK, predseda Národnej aso-
ciácie staníc technickej kontroly (NA STK). Ako príklad 
negatívneho dopadu liberalizácie uvádza Poľsko, kde je 
v súčasnosti približne 4 800 staníc technickej kontroly. 
Na Slovensku je aktuálne 140 staníc.

nižŠie poKuty
Novela zákona navyše znižuje pokuty za neplatné 

kontroly o tretinu. v súčasnosti pokuta za neplatnú 
technickú kontrolu je 165 eur, pričom rovnaká po-
kuta je aj za prepadnutú emisnú kontrolu. Ak majiteľ 
vozidla zaplatí pokutu do 15 dní od prijatia platobného 
rozkazu, stačí, ak zaplatí dve tretiny sankcie, teda 110 
eur za jednu kontrolu. od júla postačí, ak zaplatí 55 eur 
za každú z chýbajúcich kontrol.

zákon v súčasnosti nerieši ceny kontrol, no vo 
všeobecnosti sa pohybujú na úrovni 49 až 55 eur. V 
prípade schválenia novely zákona by tak mohli stanice 
technickej kontroly vzniknúť napríklad v autoservisoch. 
Národná asociácia STK však upozorňuje, že tým sa 
otvára priestor pre nepoctivých dovozcov a predajcov 
jazdených automobilov. „Ten, kto dovezie vozidlo do SR, 
si ho aj sám prekontroluje, dá schváliť technickú spôsobi-
losť a sám ho aj predá. Dnes túto kontrolu robí iná firma, 
tzv. iná oprávnená osoba. Z toho dôvodu máme obavy, 
že by liberalizácia aj z takýchto príčin veľmi zvýšila neho-
dovosť na cestách,“ povedal M. KOBRTEK.

Ministerstvo dopravy sa však nižšej kvality kontrol 
neobáva. Podľa rezortu dopravy liberalizácia vychádza 
aj z európskej judikatúry.  Aktuálne vyhodnocuje pripo-
mienky z pripomienkového konania, ktoré bolo skončené 
28.marca tohto roku. Účinnosť zákona má byť od 1. júla 
2017.                                                                    TASR, r
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Zasmejme sa . . .
Niektorí chlapi by ozaj stáli za hriech. 

Lenže jedno z Božích prikázaní jasne ho-
vorí: Nezabiješ!

Rozprávajú sa dvaja kamaráti: „Počuj, 
vedel si, že káva spôsobuje agresivitu?! 
Včera som si dal v krčme jedenásť pív 
a moja žena doma dve kávy. Mal si vidieť, 
ako vyvádzala, keď so dorazil...“

Rozprávajú sa dve kamarátky: „Čítala 
som, že na moju váhu by som mala merať 
okolo 2,10 metrov. Ale nech sa napchá-
vam,  koľko chcem, nie a nie narásť!“

V živote je niekedy ťažké rozoznať, 
kto patrí na psychiatriu a koho z nej práve 
pustili...

LIEČIVÉ ÚČINKY PÚPAVY
Mnohí tento krásny žltý kvet - symbol nastupujúcej jari - považujú len za peknú burinu. Ale 
ľudia, ktorí sa vyznajú v bylinkách, potvrdia, že púpava je nesmierne liečivá a pritom ľahko 
dostupná. Veď sa aj volá Púpava lekárska.

Už od dávnych dôb je púpava využívaná v medi-
cíne starých Grékov, ktorí používali jej mlieko na očné 
zápaly a s jej šťavou bojovali proti únave. Púpava ob-
sahuje vitamíny A, B, C, D a minerály draslík, vápnik, 
železo a sodík.

Púpava má schopnosť liečiť ochorenia, ktorý-
mi trpí väčšina z bežnej ľudskej populácie, nachá-
dzajúcej sa v strednom veku. Pomáha pri:
• chorobách pečene a žlčníka
• problémoch s pankreasom
• prečistení čriev, obličiek a celého tela
• zbavovaní toxínov z krvi
• trávení, čistí žalúdok
• prekyslení žalúdka
• únave a celkovej slabosti
• zvyšovaní chuti do jedla
• problémoch s močovými cestami
• rozpúšťaní žlčníkových kameneňov
• zlepšovaní stavu pleti s akné, či vyrážkami
• reume a cukrovke

BojoVNíČKA PRotI RAKoVINE 
Aj keď sa to na prvý pohľad môže zdať ako žart, 

je to skutočne tak. Áno, presne tá púpava, ktorá rastie 
takmer všade, vie bojovať so zákernou rakovinou. Po-
tvrdili to viaceré vedecké štúdie, ktoré boli uskutočňo-
vané v posledných rokoch po celom svete. Výhodou 
je, že neničí zdravé bunky. Môže však narušiť účinok 
chemoterapie, či protirakovinových liekov, preto 
sa pri tejto diagnóze vždy dopredu poraďte s leká-
rom. Podľa výsledkov je účinná v boji s rakovinou:
• prsníka
• vaječníkov
• s melanómom
• chronickou monocytickou myeloidnou leukémiou
• a niekoľkými ďalšími typmi rakoviny

ŠIRoKÉ VYužItIE

Púpava kvitne od jari, kedy je vhodné si ju nazbie-
rať a vysušiť. Vždy vyberajte odľahlejšie miesta bez 
smogu a mimo miest, kde sa chodia venčiť psíkovia. 
Pripraviť si z nej potom môžete liečivý čaj, ktorý mô-

žete piť jeden až dvakrát denne. Potrebujeme naň 
sušený koreň alebo čerstvé listy púpavy, ¼ l vody. 
2 lyžičky nadrobno rezaného sušeného koreňa prele-
jeme štvrť litrom vriacej vody a necháme štvrť hodiny 
lúhovať. Čaj sa pije vlažný a pomáha pri bolestiach 
žalúdka, obličiek a čistí močové cesty. Čaj z čerst-
vých púpavových listov sa pije pre získanie dobrej 
kondície. Pripravíme ho zo štvrť šálky čerstvých listov, 
natrhaných na kúsky, ktoré prelejeme vriacou vodou 
a necháme 5 minút lúhovať (čaj tiež pomáha pri pá-
lení záhy, žalúdočných a tráviacich a obličkových 
ťažkostiach).

Z kvetov si zas môžete pripraviť zdravý sirup 

alebo púpavový med. Recept je jednoduchý. Natrhaj-
te si asi 400 kvetov púpavy, poriadne ich umyte, dajte 
do hrnca a zalejte približne litrom vody. Pridajte dobre 
umytý citrón nakrájaný na kolieska (niekto pridáva aj 
pomaranč) a dajte na sporák. Keď voda zovrie, ne-
chajte povariť asi štvrť hodinu. Na druhý deň preceďte 
zmes cez plátno a z kvetov a ovocia vytlačte čo najviac 
tekutiny. Potom pridajte cukor a povarte až do žela-
ného zahustenia (čím dlhšie varíte, tým bude zmes 
hustejšia). Potom nalejte do zaváraninových pohárov 
a zavrite.

Púpavové listy môžete tak isto konzumovať 
čerstvé a pridať si ich napríklad do šalátov, alebo 
ako prílohu k mäsu. Mladé listy obsahujú veľa vi-
tamínu C, pokryjú našu odporúčanú dennú dávku 
vitamínu K alebo A. Rovnako môžete konzumovať 
aj čerstvé umyté stonky - 6 ks denne - najmä pri 
problémoch so zlčníkom a pečeňou.

je o nich známe, že čistia krv, pomáhajú pri 
trávení a bránia tvorbe žlčových kameňov. Ich ďal-
šie zložky zo skupiny flavonoidov (napr. zeaxantín 
alebo cryptoxanthin) majú priamo liečebné účinky. 
Zeaxanthin pomáha chrániť očnú sietnicu proti UV žia-
reniu, cryptoxanthin zase pôsobí v tele proti bujneniu 
rakovinových buniek v ústach alebo v pľúcach. 

Púpava sa užíva v ľudovom liečiteľstve aj pri re-
umatizme. Pôsobí pozitívne na metabolizmus a tiež 
pri ochorení cukrovkou. Pôsobí proti degradácii kostí 
a chrupaviek. Pomáha vyvolať menštruáciu. Výborná 
je tiež pri chronickej únave.
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V reštaurácii sa pýta hos  ašníka:
- Prosím vás, je tá vaša slima ia 
paštéta naozaj zo slimákov?
- Áno.
- A skuto ne je iba zo slimákov?
- No, ke  sa už tak pýtate, 
pravdupovediac miešame k tomu aj 
trochu brav oviny.
- A ko ko?
(Dokon enie tvorí tajni ku krížovky.)

www.scalpermedia.sk www.facebook.com/krizovkysusmevom

Krížovky s úsmevom


